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2. SESJA SPRAW OZDAWCZO-NAUKOWA CENTRALNEGO ZAOCZNEGO 
STUDIUM NOWEGO PRAWA CYWILNEGO

W dniu 2 grudnia 1967 r. odbyła się w W arszawie w  siedzibie Zarządu Głów
nego Zrzeszenia P raw ników  Polskich sesja spraw ozdaw czo-naukow a Centralnego- 
Zaocznego S tudium  Nowego P raw a Cywilnego.

W la tach  1965—1967 Zarządy O kręgów  ZPP w  W arszawie i w  K atow icach zorga
nizowały i prow adziły  Zaoczne S tudium , którego celem było om ówienie najw aż
niejszych zm ian i in sty tucji p raw a wprow adzonych przez w ielką kodyfikację praw a 
cywilnego, jak ą  stanow ił kodeks cywilny, kodeks rodzinny i opiekuńczy oraz nowy 
tek st kodeksu postępow ania cywilnego.

S tudium  przeznaczone było przede w szystkim  dla p rak tyków  rek ru tu jących  się 
spośród w szystkich zawodów praw niczych, a więc sędziów, prokuratorów , adw o
katów , arbitrów , notariuszy, radców  praw nych  i praw ników  adm inistracyjnych.

Liczba uczestników S tudium  była poważna: 4400 osób w  g rup ie  p raw a m ate
rialnego i przeszło 2300 osób w  grupie p raw a procesowego.

S tudium  prowadziło obszerną działalność w ydaw niczą w  zakresie skryptów ,, 
przeznaczonych w  zasadzie dla uczestników  studium , w ydając 49 zeszytów z za
k resu  p raw a m aterialnego i 18 zeszytów z p raw a procesowego.

W ydaje się jednak, że słowo sk ryp t brzm i tu  zbyt skrom nie. O pracow ania te 
m atów  objętych tym i skryptam i dokonyw ane były przez najw ybitn ie jszych  znaw 
ców p rak ty k i i teorii p raw a, przez profesorów  wyższych uczelni, sędziów Sądu 
Najwyższego oraz znakom itych p rak tyków , w tym  w ielu adw okatów . O pracow ania 
zaw arte w  tym  w ydaw nictw ie były poszukiw anym  m ateriałem  i w skazów ką w  p ra 
cy każdego p raw nika, zwłaszcza w  pierw szym  dkresie po w ejściu w  życie now ej 
kodyfikacji, k iedy b rak  było jeszcze orzecznictw a Sądu Najwyższego na tem at no
w ych uregulow ań ustaw owych. Można by zadać sobie naw et py tan ie, w  jakim  
stopniu działalność w ydaw nicza S tudium  w płynęła na kształtow anie się tez p raw 
nych orzecznictw a sądów i na ew olucję poglądów  reprezentow anych przez teo re ty 
ków  praw a. ; j

Nie zaprzeczony w ydaje się bow iem  prym at pierw szeństw a w  zakresie opraco
w an ia w  sposób poważny, a zarazem  nie un ikający  now atorskiego ujęcia proble
m atyk i p raw nej w ielkiej kodyfikacji p raw a cywilnego, jak i zdobyło sobie S tudium  
przez sw oją działalność w ydaw niczą.

Ja k  już wspom niałem  wyżej, udział adw okatury  w pracach S tud ium  by ł poważ
ny. Na czele Rady Program ow ej S tud ium  w  zakresie p raw a m aterialnego sta ł adw. 
S tan isław  G arlicki, a w  skład je j wchodzili m .in. adw okaci: A ntoni Agopszowicz, 
M irosław  G ersdorf i Jerzy  Kurcyusz.

Na czele Rady P rogram ow ej w  zakresie p raw a procesowego sta ł doc. Jan  K ra
jew ski, a w skład  je j wchodzili m.in. adw. Tomasz B artczak, prof. Je rzy  Jodłow ski 
i adw. Zdzisław Krzem iński.

N iezależnie od skryptów , o k tórych  była wyżej mowa, S tudium  w ydaw ało po
nadto  zeszyty z m ateriałam i szkoleniowym i, zatytułow ane „Inform acja P raw nicza”. 
Zeszytów  tych wyszło dotychczas 10 num erów  i zaw ierały one ak tualne  orzecznictwo- 
Sądu Najwyższego i GKA, a ponadto  ak tualny  wykaz ukazujących się aktów  u s ta 
wodawczych.

Celem  sesji spraw ozdaw czo-naukow ej było dokonanie analizy działalności S tu 
dium  i ocena w ydanych skryptów . Ocena ta  obejm ow ała zarówno problem  p rzy 
datności skryptów  dla realizacji założeń S tudiów  i w ykazanie zm ian, jak ie  w pro
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w adziła w ielka kodyfikacja praw a cywilnego, a ponadto om ówienie w ykładni tych 
zm ian, na k tó rym  to polu S tudium  w ykazało działalność, k tó rą  można by nazwać 
pionierską, a w  każdym  razie w yprzedzającą w  czasie inne opracow ania p raw 
nicze.

O bradom  przewodniczyli n a  zm ianę: prezes Zarządu Okręgowego W arszawskiego 
ZPP  adw . P aw eł A słanowicz i prezes Zarządu O kręgu Z PP  w  K atow icach sędzia 
A. Bubik. < 1 I ; |

O tw ierając sesję adw . Asłanowicz w skazał na w agę problem atyki, jak ą  wzięło 
na swe b ark i S tudium , podejm ując się opracow ania nowych zagadnień praw nych 
zw iązanych z kodyfikacją. O pracow anie tych zagadnień w  form ie skryptów , m a
jących ch a rak te r poważnych prac naukow ych, zapew niło pow stałą w  pierw szym  
okresie po kodyfikacji lukę i stanow iło w ażny k rok  naprzód w  tw orzeniu  się w y
k ładni now ych przepisów . O pracow ania poszczególnych tem atów  objętych sk ryp ta
m i były rea lizac ją  szerokiego zam ówienia społecznego, jak ie  powstało w  szerokich 
kręgach p raw nic tw a polskiego n a  om ówienie now ych przepisów.

Pierw szy w  kolejności re fe ra t wygłosił Przew odniczący R ady P rogram ow ej z za
k re su  p raw a m aterialnego adw. S tan isław  G arlicki. R eferent w skazał na cele i za
dania, jak ie  przyśw iecały w  pierw szej kolejności Radzie Program ow ej. Zm iany 
w  obow iązujących przepisach i w prow adzenie całego szeregu nowych unorm ow ań 
praw nych , w śród k tó rych  przykładow o można w ym ienić choćby problem atykę 
dziedziczenia gospodarstw  rolnych, przedaw nienia i prek luzji (scalenie tych dwóch 
insty tucji), obro tu  między jednostkam i gospodarki uspołecznionej i w iele innych 
skłoniły  Radę Program ow ą do w ydaw ania skryptów , stanow iących m onograficzne 
opracow anie poszczególnych zagadnień. Tem aty były ujm ow ane przede w szystkim  
pod kątem  w skazyw ania na nowe insty tucje  i uregulow ania praw ne. Ogólny na
k ład  skryptów  w yniósł 260 000 egzem plarzy. K ażdy ze skryptów  przed ukazaniem  
się był recenzow any przy czym tem aty  z p raw a m aterialnego m iały po dwóch re 
cenzentów , a z p raw a procesowego — po jednym .

R edaktorem  program u praw a m aterialnego był sędzia Sądu Najwyższego W i
to ld  Form ański, a redak to rem  program u praw a procesowego adw. A ndrzej Trypens.

Na zakończenie adw. S tan isław  G arlick i omówił plany S tudium , k tóre obejm ują 
w ydanie w (przyszłości dodatkow ych sikryptów, obejm ujących zagadnienia dotyczące 
przepisów  praw a cywilnego n ie objęte kodeksem  cywilnym  (jak np. hipoteka, 
księgi w ieczyste, praw o handlow e, w ekslowe i czekowe) oraz zagadnienia w iążące 
się z praw em  cyw ilnym  bądź też ponow ne opracow anie n iektórych tem atów , k tó 
r e  zasługują n a  ponow ne om ówienie ze względu n a  bogate orzecznictwo (jak np. 
problem  dziedziczenia gospodarstw  rolnych).

N astępny z kolei referen t, sędzia M arek G intow t, omówił pracę zw iązaną z w y
daw an iem  zeszytów „Inform acji P raw niczej”.

Z kolei dłuższe, w yczerpujące re fe ra ty  poświęcone naukow ej recenzji w ydanych 
sk ryp tów  wygłosili: ,prof. W itold Czachórski, k tó ry  omówił sk ry p ty  z zakresu p ra 
w a cywilnego m aterialnego (bez p raw a obro tu  uspołecznionego), prezes Głównej 
K om isji A rbitrażow ej d r Jan  Toipiński, k tóry  omówił sk ryp ty  z zakresu  p raw a 
obrotu uspołecznionego, sędzia Sądu Najwyższego Zofia W asilkowska, k tó ra  omó
w iła sk ryp ty  z zakresu praw a rodzinnego i opiekuńczego, o raz prof. W ładysław  
Siedlecki, k tó ry  om ów ił skrypty  z zakresu procedury cyw ilnej. W szyscy recenzenci 
w  w ypow iedziach swoich w skazyw ali zarówno na tw órczą rolę opracowań zaw ar
tych  w  sk ryp tach , jak  i na duże ich znaczenie w  zakresie przydatności praktycz- 
.nej.
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W dyskusji zabierali głos spośród obecnych przedstaw icieli św iata nauk i i p ra k 
ty k i: prof. W itold W arkalło, prof. M ieczysław P iekarsk i, adw. dr A. Agopszowicz, 
prof. Edm und W engerek, adw . T. Jackow ski, sędzia SN S tan isław  Gro§s, prof. J e 
rzy  W iszniewski, not. S tanisław  K urpiel, prezes Okręgowej K om isji A rbitrażow ej 
W acław  M aliszewski oraz adw . Jerzy  Kurcyusz. D yskutanci w skazyw ali na poży
teczność akcji w ydaw niczej prowadzonej przez Studium , k tó ra  n iew ątpliw ie za
skarb iła  sobie wdzięczność szerokich rzesz praw nictw a polskiego. A kcja to pow in
n a  być kontynuow ana i pow inna zasięgiem swyim obejm ować zarówno wznowie
n ia  już opracowanych tem atów , jak  rów nież now e opracow ania ukazujących się 
ak tów  norm atyw nych. Istn ie je  zwłaszcza potrzeba opracow ania tem atyk i p raw a 
pracy, p raw a  autorskiego, p raw a w ynalazczego i in. Należałoby rów nież rozszerzyć 
zak res  osób, dla których sk ry p ty  są dostępne, albowiem  w edług dotychczasow ej or
ganizacji skrypty  otrzym ują tylko abonenci. Postulow ano otw arcie nowego działu 
„pytań  i odpowiedzi praw nych”.

R easum ując, sesja  ta  pozw ala n iew ątp liw ie w ysnuć wniosek, że działalność S tu 
dium  stanow iła pożyteczny w kład w  rozwój nauk i p raw a i spełniła doniosłą rolę 
w  zakresie podnoszenia poziomu praktycznego w ykonyw ania zawodów p raw n i
czych. Na uwagę zasługuje podkreślenie harm onijnej w spółpracy zarządów  okręgo
w ych ZPP: w arszaw skiego i katowickiego, k tó ra  okazała się ta k  owocna.

N iew ątpliw ie prace S tud ium  pow inny być kontynuow ane, a naw et rozszerzane, 
gdyż m ają  doniosłe znaczenie dla życia prawniczego w Polsce.

adw. Z bigniew  C zerski

3. Z ŻYCIA IZB ADWOKACKICH 

I z b a  b y d g o s k a

1. W czerwcu ubiegłego roku, wobec upływ u kadencji k ierow ników  zespołów, 
odby ły  się w  27 zespołach adw okackich Izby bydgoskiej zebrania spraw ozdaw czo
-w yborcze, w  których wzięli udział przedstaw iciele Rady A dw okackiej.

P rzy "przeprowadzeniu akcji sprawozdawczo-w yborczej wzięto pod uw agę w y
ty czn e  NRA, dotyczące zwłaszcza poddania kontroli działalności k ierow nika zespo
łu  — przez przeanalizow anie jego spraw ozdania za okres m inionej kadencji — 
a  także zadań stojących przed zespołami.

Rada A dw okacka pow ołała — spośród w ybranych kandydatów  — kierow ników  
zespołów, z w y jątk iem  2 zespołów, w których  powołano tym czasowych kierow ni
k ów  i zarządzono ponowne w ybory.

2. W dniu 22.VI.1967 r. odbyło się w  lokalu Rady A dw okackiej pierw sze posie
dzenie nowo powołanej K om isji Prac;y Społecznej, k tóre zagaił dziekan Rady, 
om aw iając zarazem  dotychczasową działalność społeczną adw okatów , a także k ie
ru n k i te j pracy w  przyszłości.

W w yniku  ożywionej dyskusji postanowiono — dla uspraw nienia organizacji p ra 
cy społecznej i u ła tw ien ia realizacji program u te j p racy — podzielić te ren  w oje
w ództw a na 6 rejonów  i powierzyć ich kierow nictw o poszczególnym członkom Ko
m isji.


